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М
іжнародна конфедерація 
профспілок (МКП) та Єв-
ропейська конфедерація 
профспілок (ЄКП) серйоз-
но занепокоєні випадка-

ми втручання в роботу Федерації 
профспілок України (ФПУ), в тому 
числі прямою атакою, що спрямова-
на проти її діяльності, структур і 
власності. Недавня спроба зірвати 
засідання Ради ФПУ та вибори ново-
го голови організації – явний сигнал 
тривоги, і він вимагає оперативної 
та рішучої реакції для забезпечення 
нормальних умов роботи профспі-
лок та їх внеску в стабілізацію і від-
новлення країни.

26 червня під час проведення засі-
дання Ради ФПУ в готелі «Турист» 
натовп екстремістів, явно підбурю-
ваний радикалами-націоналістами, 
ввірвався всередину, трощив будів-
лю з метою втручання в роботу і про-

цес прийняття рішень Федерації 
профспілок України. ФПУ – найбіль-
ша організація по членству в Украї-
ні, що представляє інтереси трудів-
ників, і член МКП з 2005 року. Поді-
бні дії проти ФПУ, а також проти 
будь-якої іншої справжньої проф-
спілкової організації можуть стати 
контрпродуктивними для інтересів 
народу України, їх європейського 
майбутнього і зусиль влади з консо-
лідації ефективного демократично-
го управління країною.

Наші побоювання також підкрі-
плені низкою спроб узяти контроль 
над профспілковими структурами 
та їх власністю на території країни 
або втрутитися в життя профспілок 
і трудящих на окремо взятих компа-
ніях, наприклад так званою Луган-
ською Народною Республікою та ін-
шими. Продовження подібних дій у 
Києві викликає занепокоєння. У три-
вожний період, який країна намага-

ється подолати, низка авантюристів 
користуються ситуацією для напа-
дів на профспілки та їх власність, 
переслідуючи конкретні політичні 
та корисливі інтереси.

МКП і ЄКП засуджують усі анти-
демократичні і антипрофспілкові дії 
і закликають докласти всіх необхід-
них зусиль для виявлення винуват-
ців і провокаторів, які стоять за 
цими діями, та притягнення їх до 
відповідальності.

МКП і ЄКП вітають підписання 
Угоди про асоціацію України та ЄС, 
що відкриває важливі нові можли-
вості для країни, але водночас і ста-
вить перед нею певні виклики. Збли-
ження з цінностями та принципами 
ЄС поряд з необхідними реформами 
передбачає необхідність вибудову-
вання суспільного консенсусу, вра-
хування думок громадян і спільнот 
для забезпечення достатнього гро-
мадського обґрунтування змін. У 
традиціях і практиці ЄС соціальні 
партнери – організації роботодавців 
і профспілки – відіграють особливу 
роль через участь в ефективному со-
ціальному діалозі. Ми сподіваємося, 
що влада України і соціальні парт-
нери ефективно застосують наявні 
знання і досвід у цих сферах і виве-
дуть країну із скрутної ситуації, що 
склалася.

З повагою,

-
-

«Сьогодні більшість укра-
їнців турбують такі запи-
тання: чому швидко зроста-
ють ціни, чому «замороже-
ні» зарплати, як вижити в 
сучасних складних соціаль-
но-економічних умовах? – 
зазначив Голова ФПУ Гри-
горій Осовий. – Ми вже про-
ходили подібний етап у 
2009 році. Але цей рік наба-
гато складніший. Тоді була 
світова фінансово-еконо-
мічна криза. Але, маючи 
досить добрий запас міц-
ності, тоді суспільство пе-
режило кризу не так драма-
тично, як зараз. Справа в 
тому, що у 2010–2012 роках 
не було такого високого 
підвищення цін і тарифів. 
На сьогодні ми маємо най-
нижчий рівень зарплати в 
Європі. Нас уже обігнали 
країни СНД. За останні сім 
років ми в цьому напрямі 
так і не просунулись. Ці пи-
тання турбують Федерацію 
профспілок України».
Профспілковий лідер під-
креслив, що ФПУ підтри-
мує євроінтеграцію Украї-
ни, проведення реформ в 
економічній та соціальній 
сферах з тим, щоб напрацю-
вати систему соціальних 
гарантій, які є в Європі, і 
досягти соціально справед-
ливого розподілу результа-
тів праці в суспільстві. «Без 

досягнення прозорості в 
стосунках між державою і 
бізнесом завжди буде на-
пруга, – сказав Голова ФПУ. 
– На запитання: «Чи потріб-
ні реформи?» ми відповіда-
ємо: «Так». Але, на жаль, за 
23 роки ми в цьому напрямі 
не просунулись уперед. 
Вважаємо, що для МВФ та-
кож важливо, чи зможуть 
10 млн працюючих україн-
ців прогодувати 35 млн тих, 
хто не працює, та ще й за-
безпечити повернення кре-
дитних коштів. А для цього 
потрібна потужна економі-
ка і підвищення рівня за-
йнятості, зокрема серед мо-
лоді».
Заступник Голови ФПУ 
Сергій Кондрюк зазначив, 
що в українському суспіль-
стві дуже стурбовано, але з 
розумінням поставились до 
зниження споживчої спро-
можності працівників в 
умовах зовнішньої і вну-
трішньої агресії. Водночас 
із великим обуренням 
сприйнято наміри продо-
вження такої політики в 
2015 році. Зокрема, «заморо-
ження» зарплат, підвищен-
ня цін і тарифів на кому-
нальні послуги, скорочення 
працівників бюджетних 
установ спонукало членів 
Ради ФПУ поставити питан-
ня про проведення масових 

протестів біля Місії МВФ, 
вступити до колективного 
трудового спору з Урядом і 
т. ін. Якщо політика в 2015 
році залишиться такою ж 
щодо мінімізації доходів 
трудящих при збільшенні 
податкового тиску, подаль-
шого підвищення цін і та-
рифів на послуги ЖКГ, то 
таким часом «Ч» буде мо-
мент подання Урядом про-
екту держбюджету на на-
ступний рік. «Якщо така по-
літика триватиме й надалі, 
то соціальний Майдан буде 
невідворотним, – підкрес-
лив Сергій Кондрюк. – Але 
ми сподіваємось, що у МВФ 
з розумінням поставляться 
до внутрішніх і зовнішніх 
чинників, що тиснуть на 
економіку країни, і не бу-
дуть застосовувати жорсткі 
методи економії».
На думку Ніколая Георгіє-
ва, попри складний еконо-
мічний стан в Україні по-
трібно закладати підвали-
ни для швидкого економіч-
ного зростання. На основі 
динамічного розвитку вну-
трішнього ринку, боротьби 
з корупцією, високого рівня 
соціальної енергії, яка б 
спрямовувалась не на про-
тести, а на активну діяль-
ність для розбудови Україн-
ської держави. Уряд Украї-
ни протягом 4–5 років має 

здійснити макроекономіч-
не коригування валютного 
курсу, знизити дефіцит бю-
джету, підвищити ціни і та-
рифи на послуги ЖКГ до 
економічно обґрунтованого 
рівня. І водночас необхідно 
вживати заходів із соціаль-
ного захисту малозабезпе-
чених верств населення. 
«Успіх реформ залежить 
від наявності плану щодо 
виходу країни з кризи. Зна-
чна роль в його реалізації 
належить профспілкам», – 
наголосив глава Місії.
Із свого боку Григорій Осо-
вий зазначив, що, безпере-
чно, фінансові інститути 
цілком законно можуть ста-
вити умови щодо повернен-
ня наданих кредитів, але іс-
нують певні вимоги до кре-
дитної позики, що не відпо-
відають українським реалі-
ям. «Це фактично диктат 
четвертої сторони трьом ін-
шим – Уряду, роботодавцям 
і профспілкам. Для всебіч-
ної та об’єктивної оцінки 
було б непогано врахувати 
думку МОП – організації, 
яка є гарантом соціальної 
стабільності у світі», – вніс 
пропозицію профспілковий 
лідер. 
Сторони прийняли рішення 
проводити регулярні що-
квартальні зустрічі для об-
міну інформацією.
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1 липня на 66-му році після тривалої хвороби пі-
шов із життя Микола Юхимович Верес – колишній 
голова Київської міської ради профспілок (очолю-
вав профспілки Києва у 1990–2010 роках).
За його участю в Києві було розпочато укладення 
регіональних угод з владою міста та роботодавця-
ми, що сприяли вирішенню соціально-економічних 
проблем найманих працівників та членів їх сімей. 
Багато зусиль спрямовував на організацію оздо-
ровлення та відпочинку дітей. Користувався заслу-
женим авторитетом і повагою серед профспілково-
го активу міста.
Висловлюємо щире співчуття родині, друзям та ко-
легам померлого.

КИЇВСЬКА МІСЬКА РАДА ПРОФСПІЛОК
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П
ершим обговорю-
валося питання 
«Про розширення 
участі профспілок 
та суб’єктів госпо-

дарювання ФПУ в наданні 
гуманітарної допомоги по-
страждалим і вимушено 
переселеним особам із 
східних областей України 
та АР Крим». Члени Ради 
заслухали інформацію та 
відзначили позитивну ро-
боту щодо надання допо-
моги зазначеним категорі-
ям громадян членськими 
організаціями ФПУ, що пе-
рерахували та передали 
кошти безпосередньо по-
терпілим і членам родин 
загиблих. Окрім того, 
профспілки спільно з орга-
нами виконавчої влади, 
іншими державними та 
громадськими організаці-
ями включилися до робо-
ти комісій усіх рівнів з пи-
тань організації надання 
допомоги та соціальної ре-
абілітації.

Так, у санаторіях ПрАТ 
«Укрпроф оздоровниця» 
проліковано 63 особи із 
числа постраждалих учас-
ників Євромайдану, при-
йнято на проживання 811 
евакуйованих військово-
службовців і членів їхніх 
сімей з Криму, 28 – із 
Слов’янська, прийнято на 
проживання 115 вимушено 
переселених осіб із схід-
них областей України та 
АР Крим, з яких 55 дітей. 
Очаківським об’єднанням 
санаторно-курортних за-
кладів прийнято 78 вій-

ськовослужбовців. Най-
ближчим часом має бути 
розміщено 106 осіб із 
Слов’янська, серед яких 29 
дітей.

На туристичних об’єк-
тах ПрАТ «Укрпрофтур» 
було розміщено 50 виму-
шено переселених осіб із 
східних областей та АР 
Крим. ПрАТ «Миколаївту-
рист» розмістив у своїх за-
кладах близько 200 по-
страждалих під час вибу-
ху житлового будинку в  
м. Миколаєві.

Також підтримано іні-
ціативу створення на базі 
ДП «Клінічний санаторій 
ім. Пирогова» (м. Одеса) 
спеціалізованого відділен-
ня реабілітації для спи-
нальних хворих цілорічно-
го перебування на 150 
ліжко-місць, на базі сана-
торно-курортних закладів 
ПрАТ «Приазовкурорт» – 
центру дитячого оздоров-
лення цілорічного перебу-
вання з метою заміни цен-
трів оздоровлення дітей, 
що розташовані на терито-
рії АР Крим, передачі май-
нового комплексу ДП «Ди-
тячий санаторій 
«Сонячний» 
ПрАТ «Укрпро-
фоздоровниця» 
(м. Очаків) до 
сфери управлін-
ня Міністерства 
оборони Украї-
ни для тимчасо-
вого розміщен-
н я  п і д р о з д і  - 
лів Військово-
морських сил 
Збройних Сил 
України, пере-

дислокованих з терито - 
рії АР Крим, за умови по-
дальшого використання 
об’єкта за цільовим при-
значенням для лікування 
й оздоровлення військо-
вослужбовців та членів їх-
ніх сімей. Керівництву 
ФПУ було доручено ство-
рити робочу групу із чле-
нів Ради для координації 
роботи членських органі-
зацій, суб’єктів господа-
рювання ФПУ з державни-
ми та іншими структура-
ми щодо надання гумані-
тарної допомоги.

Під час розгляду цього 
важливого питання близь-
ко 50 невідомих осіб нама-
галися увірватися до зали, 
де проходило зібрання, та 
зірвати проведення Ради. 
Під час сутички з правоо-
хоронцями, що охороняли 
приміщення,  молодики 
застосували шумові гра-
нати та сльозогінний газ. 
Нападники вибили вікна, 
центральні двері готелю 
«Турист», розтрощили ме-
блі, чим завдали значних 
збитків.

Оцінюючи ситуацію та 
дотримуючись 
усіх відповід-
них процедур, 
члени Ради ви-
рішили провес-
ти вибори Голо-
ви ФПУ. На по-
саду очільника 
Федерації проф-
спілок України 
було запропоно-
вано п’ятеро 
осіб: в.о. Голови 
ФПУ Григорія 
Осового, голову 

Профспілки будівельни-
ків України Василя Андре-
єва, голову ПО ПАТ «Арсе-
лорМіттал Кривий Ріг» 
Юрія Бобченка, голову 
Об’єд нання профспілок 
Львівщини Романа Даць-
ка та голову Профспілки 
таксистів України Василя 
Попика. За підсумками 
відкритого голосування 
більшістю голосів (213) Го-
ловою Федерації профспі-
лок України обрано Григо-
рія Осового, який до цього 
часу виконував обов’язки 
очільника ФПУ.

Під час перерви ново-
обраний Голова ФПУ про-
коментував «Профспілко-
вим вістям» інцидент, що 
стався під час засідання 
Ради. Григорій Осовий за-
явив, що «сьогодні вперше 
в новітній історії ФПУ 
профспілкам намагалися 
завадити у проведенні за-
сідання Ради. Незважаючи 
на ситуацію, що склалася 
в країні, на засідання при-
їхали представники з усіх 
регіонів, включно з Луган-
ської та Донецької облас-
тей, щоб обговорити най-
перше питання, яке ми сьо-
годні порушили: чим ми 
можемо допомогти людям 
у зв’язку з подіями на схо-
ді, яку гуманітарну допо-
могу профспілки можуть 
надати, і що вже зроблено 
в цьому напрямі. Як наші 
профспілкові об’єкти, а це 
туристичні бази, санато-
рії, можуть тимчасово роз-
містити тих людей, а інко-
ли цілі родини з дітьми, 
які змушені виїхати із 
східних регіонів.

І раптом під час розгля-
ду цього важливого питан-
ня надходить інформація, 
що приміщення готелю 
«Турист», де ми проводи-
мо наше зібрання, штур-
мують, застосовуючи шу-
мові гранати та сльозогін-
ний газ проти тих, хто ви-
рішує для людей життєво 
важливі питання. Моти-
вом чи підтекстом цього 
стало те, що я певний час 
виконував обов’язки Голо-
ви ФПУ, тож, зрозуміло, 
постало питання, чи про-
довжувати і надалі  їх ви-
конувати, чи дійсно нада-
ти повноцінні повнова-
ження Голові ФПУ.

На посаду Голови було 
висунуто п’ять кандида-
тур. Добре, що всі вони з 
профспілкового руху, 
люди, які працюють в 
членських організаціях 
ФПУ. Ми сподівалися ви-
рішити це питання в демо-
кратичний спосіб, надати 
кожному претенденту 
можливість висловити 
своє бачення розвитку Фе-
дерації профспілок Украї-
ни, зокрема, які зміни по-
трібно проводити, оскіль-
ки незабаром планується 
прийняття ще одного важ-
ливого рішення – про до-
строкове проведення 7-го 
з’їзду ФПУ. Я хочу заяви-
ти, що нікому – ні партіям, 
ні політичним силам, ні 
будь-яким іншим громад-
ським організаціям, а це 
обумовлене міжнародним 
і національним законодав-
ством, не дозволяється 
втручатися в діяльність 
жодної громадської орга-
нізації, в тому числі такої 
наймасовішої, якою сьо-
годні є Федерація профспі-
лок України. Будь-які пи-
тання мають вирішувати-
ся виключно за статутни-
ми і регламентними нор-
мами – демократично, від-
крито, прозоро, цивілізо-
вано. Не може бути тиску, 
не може бути примусу, які 
хтось хотів би продемон-
струвати. Я думаю, саме 
заради тиску на кандида-

тів або зриву виборів та ле-
галізації діяльності Феде-
рації відбулася ця прово-
кація».

Обравши Голову Феде-
рації профспілок України, 
Рада продовжила свою ро-
боту. З інформацією «Про 
завдання профспілок щодо 
захисту соціально-еконо-
мічних прав та інте ресів 
громадян» виступив за-
ступник Голови ФПУ Сер-
гій Кондрюк, який, зокре-
ма, наголосив на тому, що 
сьогодні існують значні 
проблеми з дотриманням 
та забезпеченням закон-
них прав і свобод громадян 
у соціально-трудовій сфе-
рі. Мають місце суттєві по-
рушення в оплаті праці. 
Набула масштабного роз-
маху нелегальна зайня-
тість, зростає кількість по-
рушень прав працівників 
на безпечні та здорові умо-
ви праці, пільги та компен-
сації у зв’язку із шкідливи-
ми умовами праці. 

Рада розглянула проект 
Стратегії модернізації 
ФПУ, її членських органі-
зацій. Презентуючи доку-
мент, заступник Голови 
ФПУ Євген Драп’я тий  за-
значив, що серед головних 
його пріоритетів – органі-
заційне, структурне та фі-
нансове зміцнення, більш 
ефективне і раціональне 
використання профспілко-
вого потенціалу. Під час 
обговорення було виріше-
но взяти проект постанови 
за основу з тим, щоб пере-
дати його до галузевих, ре-
гіональних та первинних 
профспілкових організа-
цій для вивчення, обгово-
рення та наповнення про-
позиціями.

На засіданні було роз-
глянуто й інші питання: 
про підготовку до 7-го 
з’їзду ФПУ, про стратегію 
управління профспілко-
вим майном та викорис-
тання його в інтересах лю-
дини праці, а також затвер-
джено звіт про виконання 
бюджету ФПУ за 2013 рік і 
бюджет на 2014 рік.

Ф
едерація профспі-
лок України ціле-
спрямовано ви-
ступає за розви-
ток України як су-

веренної, незалежної, демо-
кратичної, соціальної, пра-
вової держави на основі 
утвердження та забезпе-
чення прав і свобод грома-
дян.

Від імені 8 мільйонів 
членів профспілок Федера-
ція профспілок України  ак-
центує увагу на тому, що 
саме працею наших співвіт-
чизників, у тому числі чле-
нів профспілок, створюєть-

ся національне багатство, 
саме їх праця є головним 
джерелом наповнення дер-
жавного, місцевих бюдже-
тів і соціальних фондів. 

Профспілки впевнені, 
що забезпечити економічне 
зростання можливо лише 
через розвиток демократії, 
гарантування безпеки гро-
мадян, створення цивілізо-
ваних соціально-трудових 
відносин та досягнення єв-
ропейських стандартів 
життя.

У першу чергу всі гілки 
влади та соціальні партне-
ри мають спрямувати зу-

силля на забезпечення 
зростання рівня зайнятості 
на безпечних  робочих міс-
цях з гідними умовами пра-
ці, динамічне зростання за-
робітної плати для набли-
ження її до рівня країн Єв-
росоюзу, запровадження 
справедливої і прозорої 
системи пенсійного забез-
печення, подолання коруп-
ції та хабарництва, тіньо-
вої заробітної плати, неле-
гальної зайнятості.

Профспілки наполяга-
ють на неприпустимості пе-
рекладання тягаря бюджет-
ного дефіциту на плечі лю-

дини праці та закликають 
керівників органів держав-
ної влади віднайти інші 
джерела наповнення дер-
жавної казни, зокрема вве-
дення реального податку 
на багатство та розкіш, під-
вищення рівня оподатку-
вання бізнесових і так зва-
них пасивних доходів, лега-
лізація заробітної плати та 
детінізація зайнятості, 
жорсткий контроль за ці-
льовим витрачанням бю-
джетних коштів тощо.

Профспілки очікують 
від нової влади практич-
них кроків для підвищен-

ня престижності праці в 
національній економіці, 
належного оцінювання та 
визнання її суспільної зна-
чущості, справедливого 
розподілу результатів пра-
ці між бізнесом і працівни-
ками.

Ми впевнені, що проф-
спілки і громадянське сус-
пільство мають відігравати 
впливову роль у розбудові 
держави. Саме соціальний 
діалог є запорукою успіху і 
згуртованості населення 
для досягнення амбітних 
цілей задля процвітання та 
розвитку України.

Федерація профспілок 
України заявляє про свою 
готовність до конструктив-
ної співпраці з владою і ро-
ботодавцями в реалізації 
конституційних прав гро-
мадян заробляти на достат-
ній рівень життя працею, 
мати гідний рівень життя, 
а також інших практичних 
соціально-економічних 
змін у країні, що так необ-
хідні суспільству.

26.06.2014
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Ч
лени Президії роз-
глянули питання 
про вибори Голови 
Федерації профспі-
лок України та об-

говорили кожну з п’яти 
кандидатур, які були ви-
сунуті на цю посаду. 

Окремим рядком роз-
глядалися питання розши-
рення участі профспілок 
та суб’єктів господарю-
вання ФПУ щодо надання 
гуманітарної допомоги 
постраждалим і вимуше-
ним переселенцям із Доне-
цької, Луганської областей 
та АР Крим, а також ініці-
ативи ПрАТ «Укрпроф-
оздоровниця», «Укрпроф-
тур» щодо використання 
окремих об’єктів. Із допо-
віддю виступив заступник 
Голови ФПУ Володимир 
Саєнко. У ході обговорен-
ня члени Президії заслу-
хали інформацію голови 
правління ПрАТ «Укрпроф-
оздоровниця» Миколи Су-
боти та голови правління 
«Укрпрофтур» Сергія 
Стрільця. 

Федерація профспілок 
України, її членські орга-
нізації активно долучили-
ся до надання соціальної 
допомоги та підтримки 
учасників Єв-
ромайдану, по-
страждалим 
унаслідок вій-
ськових дій на 
Сході та Півдні 
України, чле-
нам родин за-
гиблих унаслі-
док цих подій. 
Так, було під-
тримано ініціа-
тиву профспіл-

кових організацій щодо 
перерахування коштів 
сім’ям загиблих учасників 
Євромайдану, а також до-
ручено представникам 
профспілок у фондах соці-
ального страхування іні-
ціювати надання членам 
сімей загиблих і постраж-
далих учасників цих по-
дій безоплатного лікуван-
ня та оздоровлення.

У рамках допомоги 
членські організації ФПУ 
перерахували та передали 
кошти безпосередньо по-
терпілим і членам родин 
загиблих. Окрім того, 
профспілки спільно з ор-
ганами виконавчої влади, 
іншими державними та 
громадськими інституці-
ями долучилися до роботи 
комісій усіх рівнів з пи-
тань організації надання 
допомоги та соціальної 
реабілітації постражда-
лих. У регіонах ці питання 
вирішують первинні й те-
риторіальні організації 
всеукраїнських профспі-
лок, профспілкові акти-
вісти, які діють відповід-
но до рішень місцевих 
штабів.

Підприємства і товари-
ства системи ПрАТ «Укр-
профоздоровниця» одни-
ми з перших відгукнулися 
на людське горе та розпо-
чали надання допомоги  

з  лікування  
й оздоровлен - 
ня поранених 
учасників Єв-
ромайдану, а 
також розмі-
щення на про-
живання виму-
шено переселе-
них осіб, вій-
ськовослужбов-
ців і членів їх-
ніх сімей, ева-

куйованих зі східних регі-
онів України та АР Крим. 

Активно долучилися до 
надання допомоги потер-
пілим заклади системи 
ПрАТ «Укрпрофтур», які 
надавали допомогу в роз-
міщенні вимушено пере-
селених осіб зі східних об-
ластей України та АР 
Крим, організовували хар-
чування учасникам Євро-
майдану. 

Після тривалої дискусії 
під час обговорення ініці-
атив «Укрпрофоздоровни-
ці» та «Укрпрофтуру» Пре-
зидія ФПУ вирішила дору-
чити заступнику Голови 
ФПУ Володимиру Саєнку 
створити робочу групу з 
членів Ради ФПУ для ко-
ординації роботи член-
с ь к и х  о р г а н і з а ц і й , 
суб’єктів господарювання 
ФПУ з державними та ін-
шими структурами щодо 
надання гуманітарної до-
помоги та внесла проект 
постанови з цього питан-
ня на розгляд Ради ФПУ.

Члени Президії заслу-
хали інформацію заступ-
ника Голови ФПУ Сергія 
Кондрюка щодо пропози-
цій ФПУ до проекту Дер-
жавного бюджету на 2015 
рік. У ході обговорен - 
ня  керівники галузевих 
членських організацій 
звернули увагу на низку 
важливих питань, які по-
требують нагального ви-
рішення. Це, зокрема, ви-
плати зарплат, пенсій, со-
ціальних допомог, пога-
шення заборгованості, а 
також надходження ко-
штів у регіони, зокрема, у 
райони ведення антитеро-
ристичної операції.

Також обговорено пи-
тання «Про стан проф-
спілкового майна, що роз-

ташоване на окупованій 
території АР Крим».

Розглянувши інформа-
цію фінансово-економіч-
ного департаменту ФПУ 
про результати фінансо-
во-господарської діяль-
ності у 2013 році та конт-
рольні планові показники 
на 2014 рік юридичних 
осіб, створених і заснова-
них ФПУ, вирішено про-
вести окреме засідання 
Президії ФПУ з розгля - 
ду майнових питань у  
третьому кварталі 2014 
року.

З огляду на події люто-
го 2014 року, коли під час 
суспільно-політичних по-
дій на Майдані Незалеж-
ності було зруйновано Бу-
динок профспілок, унаслі-
док чого будівля виявила-
ся непридатною для вико-
ристання за призначен-
ням, Президія ФПУ схва-
лила проект звернення 
Ради ФПУ до членів проф-
спілок і профспілкових 
організацій щодо фінан-
сової участі у відбудові 
головної споруди нашої 
великої профспілкової 
громади. Проект звернен-
ня винесено на обговорен-
ня Ради ФПУ.

Також члени Президії 
розглянули низку акту-
альних питань, що стосу-
ються діяльності Федера-
ції профспілок України та 
її членських організацій, 
серед яких, зокрема, на-
дання фінансової допомо-
ги членським організаці-
ям ФПУ, ситуація навколо 
Будинку профспілок 
Одеської області та пові-
домлення Статутної комі-
сії ФПУ щодо Севасто-
польської міськпрофради 
та Федерації незалежних 
профспілок Криму.
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– Прояв радикалізму дуже 
небезпечне явище. Всі регіони 
нашої країни, у тому числі До-
нецька область, делегували до 
Києва своїх представників для 
того, щоб обговорити питання: 
як оперативно та ефективно 
вирішувати проблеми, які за-
раз найбільше непокоять про-
стих людей. Серед пріоритет-
них питань – як профспілки 
можуть допомогти людям, по-
страждалим у зв’язку з подія-
ми на Сході України, як наші 
профспілкові об’єкти, а це ту-
ристичні бази, санаторії, мо-
жуть тимчасово розмістити 
окремих біженців, а іноді й на-
віть цілі родини з дітьми, які 
вимушені евакуюватися, виї-
хати зі східних регіонів.

І от коли ми обговорювали 
це важливе питання, конфе-
ренц-зал готелю «Турист», де 
відбувалося засідання Ради 
ФПУ, почали штурмувати неві-
домі люди. Сподіваємося, що 
слідство відповість на запи-
тання: кому це потрібно і хто 
провокує ситуацію? Ми зі свого 
боку мали інформацію про те, 
що наше засідання можуть на-
магатися зірвати. Тому і звер-
нулися за допомогою до право-
охоронців. Спроби втручатись 
у життя та діяльність найчис-
леннішої громадської організа-
ції, якою є ФПУ, супе речать 
нормам міжнародного та націо-
нального права. І нікому – ні 
владі, ні політичним силам, ні 
будь-яким іншим громадським 
організаціям не дозволено 
втручатися у її діяльність. Що 
стосується власне виборів Го-
лови ФПУ, то вони пройшли ле-
гітимно, прозоро, на альтерна-
тивній основі.

 

 

 – Профспілки сьогодні по-
требують модернізації, яка по-
лягає у структуруванні та онов-
ленні діяльності профспілок 
відповідно до змін, які відбува-
ються у країні. Наразі ми очіку-
ємо змін до Конституції Украї-
ни, їх легалізації Президентом 
України Петром Порошенком. 
Там будуть спеціальні новели, 
які підкажуть нам шляхи 
структурування самих проф-
спілок. Це один організаційний 
штрих.

Другий, найважливіший, – 
як підвищити використання 
потенціалу профспілок у захис-
ті прав та соціально-економіч-
них інтересів працівників. Ми 
тісно співпрацюємо з нашими 
колегами з міжнародних 
профоб’єднань, переймаючи їх-
ній досвід роботи, адже чимало 
країн уже пройшли цей шлях 
боротьби та протистояння. Яку 
ми сповідуватимемо тактику: 
соцдіалогу, партнерства, опо-
нування чи опозиції? На мою 
думку, ці та інші інструменти 
завжди мають бути в арсеналі 
профспілок. 

-

-

– Європейська модель відно-
син – це соцдіалог. Це найбільш 
прийнятна модель, форма спів-
існування влади, бізнесу та 
профспілок, які представляють 
інтереси працівників. Але має 
бути дуже чітке розуміння на-
ших двох партнерів або опонен-
тів, що зловживати цим у жод-
ному разі не можна. Інакше бу-
дуть немотивовані громадян-
ські вибухи, а це підтекст до 
майбутніх соціальних рево-
люцій.

-

-

– Насамперед Федерація 
профспілок України має бути 
структурою, яку б поважали як 
соціальні партнери, так і на 
міжнародному рівні. Складова 
модернізації ФПУ передбачає 
кілька позицій: кадрова політи-
ка, підготовка до суспільно 
важливої роботи, ведення пере-
говорів на усіх рівнях. На жаль, 
ми тут багато чого втратили.

Сьогодні профактивістам 
вельми потрібні сучасні профе-
сійні знання, тренінги, необхід-
ні навички роботи, знання фі-
нансових інструментів, вміння 
прочитати фінансовий план під-
приємства і віднайти, наскільки 
відкрито працює роботодавець, 

вирішення трудових конфлік-
тів. І таких вимог дуже багато.

Ми хочемо, щоб ФПУ була 
помітною фігурою в єврострук-
турах, у вирішенні питань, які 
стосуються реалізації Угоди 
про асоціацію з ЄС. Тобто ми 
вже перелаштовуємо себе на 
новий формат людини з євро-
пейської сім’ї. Отже, інстру-
менти дії профспілок теж ма-
ють бути іншими.

Я бачу чимало проблем,  ми 
сьогодні ведемо досить жор-
стку дискусію щодо оптиміза-
ції роботи профспілок та їх по-
зиції у взаємодії з владою, робо-
тодавцями. Нам як громадян-
ському суспільству потрібні ді-
єві інструменти впливу.

-
-

-

-

– Ми могли підписати Ген-
угоду ще минулого року, з по-
передньою владою. Про те ми її 
не підписали. Хоча було чима-
ло пропозицій: і з профспілко-
вої сторони, і від сторін влади 
та роботодавців. Але на тих 
умовах, які нам пропонував то-
дішній уряд і роботодавці, ми 
не погодилися. І думаю, що в 
цьому немає трагедії. Генугода 
2010–2012 років діятиме доти, 
доки не буде укладено нову. В 
цьому документі – доволі висо-
кий рівень захисних бар’єрів, 
які ми прописали у 2010 році і 
якими користуємося досі.

Чи готовий Уряд сьогодні 
сісти за стіл переговорів із 
нами? Це питання я насампе-
ред адресую йому. Чи готові 
роботодавці? Нещодавно було 
підписано Меморандум про 
співпрацю між Федерацією ро-
ботодавців України та Федера-
цією профспілок щодо заходів, 
які дадуть змогу зберегти робо-
чі місця, уникнути масового 
скорочення працівників у 
зв’язку з фінансовою кризою, 
яку сьогодні спостерігаємо. 

-

– Насамперед йдеться про 
якісні робочі місця. Часто ро-
ботодавці та бізнесмени заяв-
ляють про те, що низька про-
дуктивність праці, отже, не 
можна підвищувати заробітну 
плату, а отже, ми не можемо 
продавати свої товари, якісно 
надавати послуги.

А від чого залежить продук-
тивність праці? Це нові техно-
логії, нова техніка і відповідна 
кваліфікація працівників.

Ми, профспілки, вимагаємо, 
щоб підвищення кваліфікації 
відбувалося системно і на но-
вітній основі. Профтехучили-
щам, там, де навчають робітни-
чим професіям, потрібне відпо-
відне проходження практики, 
чого вже багато років немає. 
Країна випускає фактично не-
сертифікованих спеціалістів, 
які не можуть одразу присту-
пити до роботи.

Ми через Генугоду прописа-
ли, що роботодавці погоджу-
ються сплачувати кошти на на-
вчання та підготовку кадрів. 
Внесено відповідні зміни до ЗУ 
«Про зайнятість населення». 
Але нам потрібна допомога 
Уряду, який має стимулювати, 
спонукати бізнес, коли прива-
тизуються підприємства, від-
буваються зміни у їх структурі, 
до відповідних вкладень у мо-
дернізацію.

-

-

– Хочу нагадати, що ФПУ 
опонує Міжнародному валют-
ному фонду. І робила це не-
одноразово, шляхом пікетуван-
ня київського офісу МВФ, шля-
хом проведення телемосту з 
Вашингтоном. Ми є членами 
Міжнародної конфедерації 
профспілок – найбільшого 
профоб’єднання, яке діє у по-
над 160 країнах світу та пред-
ставляє міжнародний профрух.

Сьогодні потрібно не тільки 
в економічній частині імпле-
ментувати вимоги України до 
Європи, а й у соціальній. 

-

– По-перше, ми знайшли міс-
ця розташування апарату ФПУ 
та членським організаціям – 

погорільцям. Щоправда, є не-
зручності, бо розташовані не 
разом, а на п’яти наших об’єк-
тах. До того ж за кожний ква-
дратний метр площі тепер до-
водиться платити по 85 грн. 

По-друге, більш-менш забез-
печили робочі місця. І насампе-
ред завдяки допомозі фондів 
соцстрахування, які на наше 
прохання надали нам у тимча-
сове користування свої списані 
комп’ютери. 

По-третє, оцінено завдані ма-
теріальні збитки – тільки по 
майну, яке було в користуванні 
апарату ФПУ та господарського 
управління, ця сума становить 
понад 11 млн грн.

По-четверте, займаємося Бу-
динком профспілок. Ми заяви-
ли про наміри його відбудува-
ти, створено Благодійний фонд, 
зберегли господарське управ-
ління для цієї роботи, щоправ-
да, були змушені вчетверо ско-
ротити чисельність праців-
ників.

Обстоюємо разом із Київ-
міськпрофрадою право на від-
будову своєї власності. Хоча, 
відверто скажу, це не так  
просто. 

-
-

-

-
-

– Відповідно до Статуту чер-
говий VІІ з’їзд ФПУ має відбу-
тися у І кварталі 2016 року.

Це, на думку більшості чле-
нів Президії, надто віддалена 
дата. Треба наблизити його 
проведення у 2015 році.

По-перше, до цього часу вже 
напевне буде ясність з консти-
туційною реформою та в інших 
сферах.Треба рухатися від сис-
теми панування олігархічного 
капіталу до соціально орієнто-
ваного ринку.

По-друге, у 2015 році у біль-
шості членських організацій 
ФПУ пройдуть з’їзди та звітно-
виборні конференції. Тому ба-
жано було б у документах з’їзду 
ФПУ врахувати їх проблемні 
питання, сформувати Раду за 
новими принципами, обрати 
делегатів. Тим самим ми почує-
мо кожну організацію. Однак 
хочу звернутися до членських 
організацій, термін вищих ор-
ганів яких закінчується після  
1 листопада 2015 року, з прохан-
ням наблизити проведення 
з’їздів і звітно-виборних конфе-
ренцій. Конкретну дату з’їзду 
необхідно визначити не пізні-
ше як за три місяці до його від-
криття.

З метою початку роботи над 
підготовкою з’їзду запропоно-
вано створити комісію, до якої 
увійдуть члени Ради ФПУ, для 
напрацювання таких важли-
вих документів з’їзду, як про-
грама ФПУ, Статут ФПУ в но-
вій редакції, резолюції, що ви-
значають основні напрями ро-
боти профспілок на найближ-
чий час. Отже, фактично ми 
розпочнемо підготовку про-
грамних документів з’їзду для 
їх широкого обговорення проф-
активом.
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Д ля визначення 
основних напря-
мів роботи гро-
мадських органі-
зацій та соціаль-

них партнерів в аграрно-
му секторі, спрямованої 
на захист соціально-еко-
номічних і трудових прав 
працюючих у галузях 
АПК та сільського насе-
лення в умовах децентра-
лізації влади, на форум 
прибули очільники облас-
них організацій профспіл-
ки працівників АПК, голо-
ви первинних профоргані-
зацій підприємств галузі, 
керівники сільських і се-
лищних рад. У роботі 
круглого столу взяли 
участь від Міністерства 
агропромислової політи-
ки – директор департа-
менту науково-освітнього 
забезпечення АПК та роз-
витку сільських терито-
рій Сергій Кадигроб, на-
чальник відділу регулю-
вання соціально-трудових 
відносин в АПК департа-
менту роботи з персона-
лом Галина Адаменко, а 
також голова Всеукраїн-
ської асоціації сільських і 
селищних рад Микола 
Фурсенко, голова Аграр-
ного союзу України Ген-
надій Новіков, від робото-
давців – віце-президент 
Всеукраїнського об’єд нан-
ня організацій роботодав-
ців «Федерація роботодав-
ців агропромислового 
комплексу та продоволь-
ства України» Павло Ци-
руль. 

У вступному слові го-
лова Профспілки АПК 
України Ігор Сопєлкін по-
інформував учасників 
круглого столу про соці-
ально-економічну ситуа-
цію, що склалася в агро-
промисловому комплексі, 
а також про взаємодію 
профспілки і органів міс-
цевої влади для вирішен-
ня проблем соціального 
та правового захисту тру-
дівників галузі.

З великою увагою учас-
ники круглого столу за-
слухали інформацію про 
нові методи співпраці 
Профспілки працівників 
АПК та Всеукраїнської 
асоціації сільських і се-
лищних рад, про створен-
ня на території сіл первин-
них профорганізацій АПК. 
Ця робота допоможе не 
лише збільшити кількість 
членів профспілки, а й 
сприятиме розвитку інф-
раструктури на селі та по-
ліпшенню життя сіль-
ських мешканців.

Коментуючи позицію 
роботодавців щодо ситуа-
ції в АПК, Павло Цируль 
наголосив на тому, що 
проблем накопичилося чи-
мало, тож їх вирішення 
слід обговорювати спіль-

но. За результатами засі-
дання круглого столу ро-
ботодавці запропонували 
створити Соціально-еконо-
мічну раду в Міністерстві 
АПК. Під час тривалого 
обміну думками профспіл-
кова сторона наполягала 
на тому, що сторони ма-
ють забезпечити рівне 
представництво у Раді, у 
положенні про Раду відо-
бразити не тільки права, а 
й обов’язки сторін та їх 
відповідальність за вико-
нання усіх положень Галу-
зевих угод і колективних 
договорів. Також наголо-
шувалося, що на сучасно-
му етапі така співпраця 
надзвичайно важлива для 
обох сторін соцдіалогу. У 
2014 році із 92 зареєстрова-
них в Україні Галузевих 

угод із роботодавцями під-
писано лише 11, у тому 
числі профспілка АПК 
підписала 7 галузевих 
угод, із них 3 підписано за 
участю роботодавців.

Обговорюючи критич-
ну ситуацію у забезпечен-
ні продовольчої безпеки 
України, представники ре-
гіональних обкомів галу-
зевої профспілки у своїх 
виступах зазначали, що 
однією із головних про-
блем кризи є руйнування, 
а також практично повне 
знищення національного 
сільгоспвиробника, змен-
шення кількості фермер-
ських господарств, які на-
дають робочі місця пра-
цездатному населенню. 

Відсутність контролю з 
боку держави за виконан-

ням технічних умов і 
складом сировини призве-
ло до скасування обов’яз-
кової сертифікації про-
дуктів харчування, що ви-
пускаються.

Високий рівень коруп-
ції, лобіювання компанія-
ми-виробниками власних 
інтересів на всіх рівнях 
влади дозволяє їм не тіль-
ки вирішувати проблеми 
із контролюючими струк-
турами, а й перетворюва-
ти державу на помічника 
у просуванні бізнес-інтер-
есів компаній. 

Для подолання кризи 
на вітчизняному аграрно-
му ринку, вважає проф-
спілка, слід посилити дер-
жавний контроль за якіс-
тю харчової продукції, що 
випускається, відновити 

обов’язкову сертифікацію 
харчових продуктів. «Від-
новлення державного 
контролю над продоволь-
чим ринком, – зазначив 
Ігор Сопєлкін, – дасть змо-
гу не тільки знизити вар-
тість продуктів харчуван-
ня, а й підвищити їх 
якість, що сприятливо по-
значиться на здоров’ї на-
селення».

Особливою зоною уваги 
профспілки працівників 
АПК є зайнятість сіль-
ського населення. Сьогод-
ні чимало сільськогоспо-
дарських підприємств 
працюють за схемою непо-
вної та сезонної зайнятос-
ті, що призводить до масо-
вого безробіття серед меш-
канців села. Наразі, за да-
ними статистики, у сіль-
ській місцевості безробіт-
ними залишаються майже 
167 тис. осіб із загальної 
кількості безробітних. 
Причому серед незайня-
тих на ринку праці – це  
молоді люди віком до  
35 років. 

Тому, як один із варіан-
тів подолання безробіття 
серед мешканців села, 
пролунала пропозиція: ро-
ботодавці, які зацікавлені 
у розвитку своїх підпри-
ємств, могли б заохотити 
незайняте сільське насе-
лення, надто молодь, шля-
хом перенесення окремих 
видів переробного вироб-
ництва у сільську місце-
вість, що дасть змогу ство-
рити нові робочі місця, за-
лучити до роботи не тіль-
ки молодь, а й інших без-
робітних селян. Це також 
допоможе вирішити такі 
проблеми, як скорочення 
безробіття та налагоджен-
ня нормального функціо-
нування підприємств.

Підбиваючи підсумки 
роботи, учасники зібрання 
висловили подяку Амери-
канському центру проф-
спілкової солідарності в 
Україні за підтримку у 
пропагуванні профспілко-
вого руху з метою соціаль-
но-економічного захисту 
членів профспілки. 
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Ю
вілей нагодив-
ся, до речі, за 
місяць до про-
ведення другої 
звітно-вибор-

ної конференції обласної 
організації профспілки, 
що нині нараховує 45 пер-
винок і 3740 спілчан. За 
останній рік її лави попо-
внили три поважні пер-
винки: Жидачівський ра-
йонний і Самбірський 
міський терцентри соці-
ального обслуговування 
(надання соціальних по-
слуг) та Самбірське міське 
управління праці та соці-
ального захисту населен-
ня. Питання кількісного і 
якісного зростання її лав 
завжди в пріоритетній ді-
яльності громадської ор-
ганізації поряд з розви-
тком і поглибленням мо-
тиваційних моментів. 
Щодо останніх, йдеться, 
насамперед, на думку Ма-
рії Гнатів, про співпрацю з 
роботодавцями щодо ство-
рення умов для забезпе-
чення конституційного 
права на працю і продук-
тивної зайнятості, а також 
відповідної її оплати. За 
такий короткий період 
профспілкою проведена 
значна робота щодо вирі-
шення проблемних питань 
захисту соціально-еконо-
мічних прав і гарантій 
працівників галузі. А це 
підвищення оплати праці 
за стаж роботи медичним 
та педагогічним працівни-
кам установ соціальної 
сфери, підвищення тариф-
ної ставки робітника (пра-
цівника) I розряду ЄТС 
тощо.

За рівнем престижності 
робота соцпрацівників в 
Європі посідає третє місце 
після лікаря і вчителя, а 
за важкістю сьогодні вона 
в числі перших після шах-
таря і журналіста. Працю-
вати тут може не кожен, 
як не кожен, зрештою, 
здатний уболівати і спів-
чувати, брати на себе від-
повідальність за долю ін-
шої людини в скрутний 
період життя.

Виділеного на сьогодні 
фінансування не вистачає 
для виплати соцпрацівни-
кам матеріальної допомо-
ги на оздоровлення, над-
бавок, винагород за сум-

лінну і безперервну працю 
в органах державної вла-
ди та місцевого самовря-
дування. Оплата праці 
тих, хто соціально захи-
щає людей у державі, є її 
соціальним обличчям пе-
ред народом, залишається 
на найнижчому рівні. За-
конодавчо не визначено, 

приміром, право молод-
шого медичного персона-
лу на матеріальну допомо-
гу в оздоровленні при на-
данні відпустки.

Ті й інші життєві пи-
тання спілчан, їх соціаль-
ного захисту, згуртуван-
ня, спортивного та культу-
рологічного напрямів ви-
рішуються традиційними, 
перевіреними десятиліт-
тями, а також новими ме-
тодами і формами роботи 
з такими соціальними 
партнерами профспілки, 
як роботодавці і влада. 
Працює обласна профор-
ганізація над усуненням 
несправедливих міжпоса-
дових і міжгалузевих спів-
відношень в оплаті праці 
за Єдиною тарифною сіт-
кою, встановлення посадо-

вого окладу працівника 
першого розряду ЄТС у 
розмірі законодавчо ви-
значеної мінімальної 
зарплати, щоб забезпечи-
ти гідну оплату праці в 
бюджетних установах со-
ціальної сфери. Те, що до 
профспілки звертаються, 
а останніми роками фахів-

ці обласної організації на-
дали своїм спілчанам 
близько тисячі консульта-
цій, захищали їх права в 
судових процесах, свід-
чить про авторитет і дові-
ру до неї.

Поступ профспілки і 
підвищення її статусу тіс-
но пов’язані з проведен-
ням різних форм навчання 
активу. Це круглі столи і 
виїзні семінари, де поєд-
нують корисне з приєм-
ним та пізнавальним, 
включаючи відвідини іс-
торично цікавих місць 
краю. Проводять для чле-
нів профспілки та трудо-
вих колективів і різнома-
нітні творчі конкурси, 
спортивні турніри з шахів, 
шашок, міні-футболу. У 
Всеукраїнському огляді-

конкурсі на кращу пер-
винну профорганізацію 
2011 року друге місце посі-
ла первинка Підбузького 
геріатричного пансіонату. 
В популярному конкурсі 
художньої самодіяльності 
«Пісенні спалахи душі» 
взяли участь 7 аматор-
ських колективів галузі, а 
у Всеукраїнському кон-
курсі «Кращий молодий 
профлідер» третє місце  
посів голова первинної 
проф організації працівни-
ків Управління праці та 
соціального захисту насе-
лення Городоцької рай-
держадміністрації, член 
Молодіжної ради ОПЛ та 
Молодіжної центральної 
ради профспілки Тарас 
Орнат.

На оздоровлення спіл-
чан з профспілкових бю-
джетів за останні п’ять  
років було виділено  
159,1 тис. грн, оздоровчи-
ми заходами охоплено 
близько тисячі дітей.

Обласна галузева проф-
спілка проводить благо-
дійні акції, концерти за 
участю трудових колекти-
вів. Не без їхніх ініціативи 
й участі були зібрані ко-
шти для потреб Львівської 
благодійної установи «На-
вчально-реабілітаційний 
центр «Джерело» з нагоди 
її 20-річчя. Первинка цієї 
установи є активним 
структурним підрозділом 
молодої профорганізації 
працівників соціальної 
сфери.

|

|

|

-
-

-
-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

 
-

-

-

-
-

-
-

 
 

 
 

 
 

 



.08
www.psv.org.ua

 

chirva@bigmir.net

 
 

Що ж Україна насправді підписала в 
Брюсселі? Угода чисто формально має 
вигляд документа обсягом у тисячу сто-
рінок. Отже, є над чим працювати. Тим 
паче, що знавці радять не сприймати 
угоду як певні торговельні правила. 
«Цей документ радше стосується питань 
економіки в цілому, – сказав у своєму ко-
ментарі керівник програм співробітни-
цтва при Представництві ЄС в Україні 
Ендрю Расбаш. – Але він надає і певні 
очевидні переваги, скажімо, захист прав 
споживачів у відповідності з європей-
ськими вимогами. Та головним чином 
угода впливатиме на бізнес і способи 
його управління».    

На думку інших фахівців, угода – це 
не список преференцій, а платформа для 
повсюдних реформ. Приміром, один з 
розділів описує політичний діалог між 
країнами щодо реформ зміцнення між-
народного миру, зокрема шляхом імпле-
ментації Римського статуту Міжнарод-
ного кримінального суду, запобігання 
конфліктам, боротьби з тероризмом, не-
розповсюдження та контроль над озбро-
єнням тощо.  

Водночас питанням торгівлі, інфор-
мують коментатори, присвячується 
окремий розділ. Передбачається ство-

економіки, то я навіть не розглядаю ва-
ріант, за яким для країни можливий 
якийсь програш через євроінтеграцію», 
– категорично заявив дипломат.

Що ж до більш поміркованих комен-
таторів, то можна навести висновок ві-
тчизняного економічного та фінансового 
аналітика Олега Устенка. Він  також ба-
чить суцільні виграші, однак далеко не 
одразу. «Миттєві переваги отримають 
наші виробники аграрного сектору, ме-
талурги та хіміки, з певними застере-
женнями – харчовики», – вважає він. Й 
при цьому додає, що всім іншим ще по-
трібно «наводити мости». 

До прибічників не крайнього песиміз-
му, а обережного оптимізму можна від-
нести представників науки. Скажімо,  
доктор економічних наук, професор Ана-
толій Гальчинський радить не надто ра-
діти з приводу відкриття для україн-
ських товарів величезного європейсько-
го ринку. «Ринок ЄС справді в 5–6 разів 
більше російського, але він гранично на-
сичений, в ньому немає розрідженого 
простору. В освоєнні таких ринків зни-
ження митних бар’єрів і збільшення 
квот далеко не завжди є визначальним. 
Гранично заповнені ринки освоюються 
якістю, інноваційністю та конкурентніс-
тю продукції. Будувати свої стратегічні 
плани необхідно, виходячи і з цієї реаль-
ності. В технологічну «благодійність» 
грати з нами ніхто не збирається», – на-
голосив економіст.

 

Що ж Україна надбала в Брюсселі 27 
червня 2014 року – панацею від усіх бід 
чи клубок нових проблем? Запитання з 
огляду на останні події виглядало б за-
йвим, аби не було таким гірким. І став-
лять його перед собою не лише чиновни-
ки різних рангів та політики, а й прості 
громадяни. Бо «сьорбати нову юшку» до-
ведеться насамперед їм. 

Думки з приводу історичної події під-
писання угоди справді полярні. Якщо 
брати середню течію, то однозначно по-
зитивний полюс озвучив посол Литви в 
Україні пан Пятрас Вайтекунас, який 
вважає, що ефект від підписання для на-
шої країни може стати відчутним бук-
вально днями. «Стосовно української 
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рення глибокої та всеохоплюючої зони 
вільної торгівлі. Окремо розглядаються 
торгівля товарами, інструменти торгів-
лі, митна специфіка. Особлива увага 
приділяється правилам походження то-
варів, торговельним відносинам в енер-
гетичній сфері, підприємницькій діяль-
ності, торгівлі послугами, електронній 
комерції, антимонопольним заходам, 
державним закупівлям, врегулюванню 
спорів та механізму посередництва. У 
розділі про економічне та секторальне 
співробітництво описуються цілі, на-
прямки та форми ділових відносин у 28 
сферах діяльності. Тут також визначені 
перелік, етапи та терміни імплементації 
правових актів ЄС, які зобов’язується 
прийняти Україна. Це понад 300 регла-
ментів та директив. Терміни складають 
від 2 до 7 років з моменту введення угоди 
в дію. В документі виділені механізми 
недопущення та боротьби з махінація-
ми, корупцією та іншою нелегальною ді-
яльністю, прописані механізми допомо-
ги Україні в цій сфері з боку ЄС.

Міністр економічного розвитку та 
торгівлі України Павло Шеремета ба-

чить в угоді передумову створення в кра-
їні «інвестиційного раю». Однак для ка-
піталістів, готових вкласти в Україну, 
умови та правила залишаються незмін-
ними: мир і спокій, чесні прозорі прави-
ла гри. «Я переконаний, що коли не від-
будеться в нас чогось такого кардиналь-
но негативного, ми отримаємо велику 
підтримку європейського бізнесу, – вва-
жає дипломат Олександр Чалий. – Зна-
чні бюрократичні основи європейської 
економіки йому періодично набридають, 
тому він захоче мати справу із «свіжою», 
прогресивно орієнтованою ліберальною 
економікою. Як це було, приміром, у 
Польщі ще до вступу її в ЄС. А Україна – 
це великий ринок, який, гадаю, здатен 
викликати інвестиційний бум».    

За великим рахунком, Угода про асо-
ціацію з ЄС, як погоджуються представ-
ники бізнесу й експертних кіл, це ледь 
не останній шанс для України провести 
ефективні зміни. Угода в цьому контек-
сті виступає валізкою не з грішми, а з ін-
струментами. Тому сподіватися на 
швидкий ефект від її підписання не вар-
то. 

Надзвичайний і повноважний посол 
США в Україні Джеффрі Пайєтт, вітаю-
чи з актом підписання, зауважив, зокре-
ма, що угода надасть істотного імпульсу 
розвиткові української економіки та 
припливу значних інвестицій. При цьо-
му, на думку дипломата, українські під-
приємці отримають асиметричні пере-
ваги на європейському ринку завдяки 
перехідному періоду імплементації 
норм ЄС. Період цей, за прогнозами, ста-
новить 3–10 років. Водночас пан Пайєтт 
зазначив, що інвестиції в Україну при-
йдуть лише тоді, коли в цьому з’явиться 
«фінансовий зміст».  

Однак привабливі декларації угоди 
дещо захмарюються тим, що переважна 
більшість реальних і перспективних 
українських експортерів зовсім не готові 
взаємодіяти з європейськими спожива-
чами. Таким чином, підписаний доку-
мент сам по собі здатен створити лише 
частину необхідних умов для нарощу-
вання експорту. Основна ж відповідаль-
ність, як правильно зауважують спосте-
рігачі, лягає на плечі вітчизняних вироб-
ників, яким потрібно підлаштовуватися 

під європейські стандарти. Для того, 
щоб бути привабливими в країнах ЄС і 
не програти в конкурентній боротьбі на 
внутрішньому ринку, коли сюди зайдуть 
виробники-партнери.    

Москва навряд чи була в захваті від 
факту підписання угоди, хоча від пря-
мих коментарів Кремль утримався. Про-
те добре відомо, що нинішня еліта РФ 
болісно сприймає будь-які спроби збли-
ження колишніх радянських республік 
з євроатлантичними структурами. Так, 
глава російського зовнішньополітично-
го відомства Сергій Лавров заявив, що 
відтепер Україна втрачає переваги в 
рамках зони вільної торгівлі СНД. А рад-
ник президента РФ Сергій Глазьєв, відо-
мий своїми радикальними думками і ви-
сновками, назвав останній крок України 
в бік євроінтеграції «найбільшою в су-
часній історії політичною авантюрою».

Звісно, що і кому вигідно, а що – ні, 
покаже час та нові люди у владі обох 
країн. А поки що спостерігачі, спираю-
чись на результати підрахунків, переко-
нують, що якихось особливих втрат Ро-
сія від євроінтеграційних кроків Украї-
ни не зазнає. І додають: коли забуде про 
свій нинішній «містичний шовінізм». 
Коли дасть слово підприємцям, попро-
сивши помовчати політиків.

Директор департаменту європейської 
інтеграції Мінекономіки В’ячеслав Цим-
бал впевнено заявляє, що угода жодним 
чином не створює бар’єрів для торгівлі з 
країнами СНД, зокрема РФ. Більше того, 
документ стане стимулом не тільки для 
розширення географії українського екс-
порту, а й істотного покращення якості 
товарів та послуг. А в цьому зацікавлені, 
на думку фахівця, всі країни. 

Не можна не сприймати й того аргу-
менту, що розірвати економічні стосун-
ки з країнами СНД та Росією означає ді-
яти собі ж на шкоду. Однак у виборі пе-
реваг має застосовуватися сполучник не 
«або-або», а простий та зрозумілий «і». 
Україна воліє економічно контактувати 
з усім світом. Собі на користь. 

«Підписання Угоди про асоціацію з 
ЄС – видатна подія в історії України, – 
вважає екс-міністр закордонних справ 
України Володимир Огризко. – І це ско-
ріше дуже перспективна стратегічна лі-
нія, ніж якісь тимчасові вигоди». Екс-
перти одностайні в думці, що попереду 
в України – непростий та тривалий пері-
од. Але те, що країна нарешті визначила-
ся із цивілізаційним вибором і вже не 
зверне з європейського шляху – докона-
ний факт.
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Я
к повідомили у відділі соці-
ально-економічної та аналі-
тичної роботи ЦК Укрвугле-
профспілки, станом на 26 
червня накази про перехід із 

1.06.2014 року на нові тарифні ставки 
та оклади видані на всіх 17 великих 
державних вуглевидобувних підпри-
ємствах країни.

Натомість цього разу галузеве мі-
ністерство залишило умови підви-
щення зарплат на розсуд керівників 
ДП, що зумовило відмінність у під-
сумках такого перегляду. Зокрема, 
як зазначають у всеукраїнській газе-
ті «Шахтар України», голова Сніж-
нянської територіальної організації 
Укрвуглепрофспілки Олександр Ка-
чура повідомив, що в ДП «Сніжнеан-
трацит» перехід на нові тарифні 
ставки та оклади супроводжувати-
меться з одночасним зростанням 
фонду оплати праці на 6%. А його ко-
лега з Шахтарська Максим Паршин 
констатував, що «Шахтарськантра-
цит» збільшить зарплати тільки в 
межах існуючого фонду, тобто ко-
шти на підвищення будуть зеконом-
лені на інших статтях витрат. Подіб-

ним чином вчинили ще кілька керів-
ників держпідприємств.

Нагадаємо, останнє підвищення 
заробітної плати працівникам ву-
гільної промисловості державного 
сектору спостерігалося в липні ми-
нулого року, коли трудящих 1 липня 
перевели на мінімальні тарифні 
ставки та посадові оклади в 1147 гри-
вень. Це підвищення стало четвер-
тим за 2013 рік.

Питання зростання зарплати в га-
лузі лідери Профспілки працівників 
вугільної промисловості України об-
говорювали на зустрічі з керівни-
цтвом Міненерговугілля ще 30 квіт-
ня ц. р. Тоді Юрій Продан запевнив, 
що заробітну плату гірникам підви-
щать у встановлені законодавством 
терміни та забезпечать її своєчасну 
і в повному обсязі виплату, що й 
було закріплено у протоколі наради. 

Після того голова Укрвуглепроф-
спілки Віктор Турманов звертався 
до міністра з проханням надати ке-
рівникам підлеглих МЕУП вугіль-
них підприємств відповідні розпо-
рядчі документи для здійснення пе-
реходу на нові тарифні ставки.

Варто зазначити, що на сьогодні 
рівень тарифних ставок і посадових 
окладів у галузі відповідає законо-
давчо встановленим, згідно зі стат-
тею 14 ЗУ «Про оплату праці» допус-
кається шестимісячне відставання 
рівня тарифів від законодавчо вста-
новленої «мінімалки» у зв’язку з «фі-
нансовими труднощами». Мінімаль-
на заробітна плата в 1218 гривень 
була встановлена ЗУ «Про держав-
ний бюджет України на 2013 рік» із  
1 грудня. У Держбюджеті–2014 зрос-
тання мінімальної зарплати заморо-
жено.

-

-
-

-

«Мистецтво облагороджує 
світ, допомагає розкритися 
талантам людини. Ініціюю-
чи проведення виставки, ми 
показали, що від щоденної 
рутини можна рятуватися й 
створенням краси», – зазна-

чила голова обласного ко-
мітету профспілки Ніна 
Гушпіт.
Схоже, цього разу більше 
виявили себе в творчості 
держслужбовці-жінки. Чо-
ловіки задовольнилися рол-

лю поціновувачів.
Нагадаємо, 23 червня в 
Україні відзначали День 
держслужбовця. Почали 
святкувати його 2003 року, 
згідно з відповідним Ука-
зом Президента України.

Щиро привітали випускни-
ків із знаменною подією у їх-
ньому житті директор учи-
лища, кандидат педагогіч-
них наук, заслужений пра-
цівник освіти України Олег 
Гаврилюк, його заступники 

Олена Загіка та Галина Бас, 
майстер-вихователь, голова 
учнівської профспілкової 
організації Наталія Пенде-
люк, батьки, гості. Заступ-
ник голови Хмельницької 
обласної ради Ігор Хитрук і 
заступник голови Хмель-

ницької облдержадміністра-
ції керівник апарату Леся 
Стебло вручили дипломи з 
відзнакою випускницям Ма-
рії Василишиній, Лілії Му-
рах та Єлизаветі Юрчук.
Кращим випускникам, які 
брали активну участь у гро-

мадському житті навчаль-
ного закладу, зокрема у 
профспілковій та спортив-
ній роботі, учнівському са-
моврядуванні, художній са-
модіяльності, вручено по-
чесні грамоти та інші заохо-
чення.

-
-

-
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На виконання бюджету Фон-
ду, затвердженого постано-
вою правління від 31.07.2012 
№ 40 (зі змінами), доходна 
частина бюджету Фонду за 

2013 рік склала 11 580,3 млн гривень, 
або 95,9% до плану. Від сплати єди-
ного внеску до Фонду надійшло 10 
161,1 млн гривень (95,9% до плану). 
В порівнянні з 2012 роком ці надхо-
дження зросли на 4,8%. Від частко-
вої оплати за путівки надійшло 
300,8 млн гривень, або 95,0% до пла-
ну (123,1% до відповідного показни-
ка 2012 року). Інші надходження 
(пеня, штрафи, не прийняті до залі-
ку витрати, надходження з держав-
ного бюджету) – 68,8 млн гривень, 
що складає 63,3% до плану. Протя-
гом 2013 року кошти на відшкоду-
вання видатків Фонду по виплаті 
матеріального забезпечення за-
страхованим особам, які постраж-
дали внаслідок аварії на ЧАЕС, не 
надходили. Станом на 01.01.2014 за-
боргованість державного бюджету 
перед Фондом за цією статтею скла-
ла 101,7 млн гривень.

Протягом звітного періоду кіль-
кість страхувальників на обліку в 
органах Фонду збільшилася на 37,4 
тисячі і на 01.01.2014 становить 
1501,9 тисячі юридичних і фізичних 
осіб  –  суб’єктів господарювання. У 
тому числі 27 862  особи беруть 
участь в соціальному страхуванні 
у зв’язку з тимчасовою втратою 
працездатності на добровільних за-
садах.

На 01.01.2014 дебіторська забор-
гованість Фонду по розрахунках із 
страхувальниками становить 47,2 
млн гривень, що на 4,7 млн гривень 
менше в порівнянні з даними на 
01.01.2013.

Заборгованість за Фондом ста-
ном на 01.01.2014 становить 375,6 
млн гривень, що на 221,0 млн гри-
вень або в 1,6 раза менше порівняно 
з даними на початок 2013 року. За-
боргованість за Фондом протягом 
року зменшилась у 25  відділеннях 
Фонду (крім Закарпатського облас-
ного та Київського міського відді-
лень Фонду). 

Витратна частина бюджету Фон-
ду за 2013 рік становить 10 625,7 млн 
гривень (88,0% до плану), або 114,5% 
до відповідного показника 2012 
року.

Фактичні витрати Фонду на ви-
плату всіх видів допомоги за звіт-
ний період склали 7621,7 млн гри-
вень. Без урахування резерву стра-
хових коштів планові показники на 
виплату допомоги виконані на 
91,2%.

На виплату допомоги по тимча-
совій непрацездатності у 2013 році 
спрямовано 5241,0  млн гривень, або 
91,0% до плану, що на 345,9 млн гри-
вень, або на 7,1% більше, ніж у ми-
нулому році. Порівняно з 2012 ро-
ком витрати на виплату допомоги 
по тимчасовій непрацездатності 
збільшилися в усіх регіонах Украї-
ни, що зумовлено зростанням роз-
міру середньоденної допомоги на 
9,4%, або на 12,68 гривні, при змен-
шенні загальної кількості оплаче-
них днів по тимчасовій непрацез-
датності у 18 регіонах. У цілому по 
Фонду зменшення склало 2,2%, або 
789 105 днів порівняно з минулим 
роком.

На виплату допомоги по вагіт-
ності та пологах у 2013 році вико-
ристано 2347,6 млн гривень (91,7% 
до плану), що на 158,4 млн гривень, 
або 7,2% більше, ніж у 2012 році. 
Кількість оплачених днів по вагіт-
ності та пологах за 2013 рік станови-
ла 29 851 817, що на 721 228, або на 
2,4% менше порівняно з даними за 
2012 рік. При цьому середньоден-
ний розмір цієї допомоги становив 
78,64 гривні, що на 7,03 гривні, або 
9,8% більше відповідного показни-
ка минулого року.

Витрати на виплату допомоги 
на поховання протягом 2013 року 
становили 33,1 млн гривень, або 
83,9% до плану.

Протягом року органами Фонду 
проведено перевірки правильності 
та цільового використання коштів 
Фонду у 95,2 тис. страхувальників, 
що на 26,5% менше, ніж у 2012 році. 
Перевірки цільового використання 
коштів Фонду здійснено у понад 1,6 
тисячі отримувачів коштів Фонду 
(ДЮСШ, санаторії-профілакторії, 
дитячі заклади оздоровлення). По-
рушення виявлені та застосовані 
фінансові санкції до 31,3 тисячі, 
або 32,9% перевірених страхуваль-
ників.

Для реалізації програм відді-
лень Фонду щодо відновлення 
здоров’я застрахованих осіб і чле-
нів їх сімей протягом 2013 року ви-
користано 2351,5 млн гривень, що 
складає 94,7% від запланованих 
асигнувань за статтею бюджету 
Фонду «Оздоровчі заходи».

Протягом звітного періоду на 
придбання путівок до санаторно-
курортних закладів використано 
1538,3 млн гривень, що становить 
93,3% від запланованих асигнувань 
на зазначені цілі. Застрахованими 
особами та членами їх сімей у звіт-
ному періоді використано 251 426 
путівок, у тому числі 14 420 путівок 
до реабілітаційних відділень сана-
торно-курортних закладів.

Протягом 2013 року за рахунок 
коштів Фонду здійснювалося част-
кове фінансування 132  санаторіїв-
профілакторіїв на загальну суму 
117,2 млн гривень (90% від плану), 
у тому числі 69  санаторіїв-профі-
лакторіїв вищих навчальних і про-
фесійно-технічних закладів на 
суму 70,3 млн гривень. За рахунок 
цих коштів у санаторіях-профілак-
торіях поліпшили своє здоров’я 
близько 90 тисяч застрахованих 
осіб та членів їх сімей, у тому числі 
понад 47 тис. студентів.

У дитячих закладах оздоровлен-
ня оздоровлено 246 182 дитини на 
суму 388,5 млн гривень, або 99,3% 
від планового показника. Цей по-
казник на 172,6 млн гривень, або на 
80,0% більше, ніж використано на 
оздоровлення дітей протягом 2012 
року. 

Протягом звітного періоду на 
фінансування позашкільного об-
слуговування (придбання новоріч-
них подарунків) використано 104,9 
млн гривень, або 96,7% від плану та 
106,7% до показника 2012 року. За 
рахунок цих коштів придбано 4 374 
428 дитячих новорічних подарун-
ків.

За рахунок коштів Фонду здій-
снювалося часткове фінансування 
588  дитячо-юнацьких спортивних 
шкіл, у яких займаються понад 165 
тис. дітей. На це у звітному періоді 
використано 202,7 млн гривень, або 
98,7% від планового показника.

Організаційно-управлінські ви-
трати для забезпечення діяльності 
органів Фонду та витрати по вико-
нанню обов’язків страховика скла-
ли за 2013 рік 483,9 млн гривень та 
120,8 млн гривень або, відповідно, 
94,4% та 71,0% до плану.

На виконання Закону України 
«Про загально обов’язкове держав-
не соціальне страхування у зв’язку 
з тимчасовою втратою працездат-
ності та витратами, зумовленими 
похованням» правління Фонду со-
ціального страхування з тимчасо-
вої втрати працездатності ПОСТА-
НОВЛЯЄ: 

1. Звіт про виконання бюджету 
Фонду соціального страхування з 
тимчасової втрати працездатності 
за 2013 рік по доходах із урахуван-
ням результату виконання бюдже-
ту за минулий рік у сумі 11 580,3 
млн гривень та по витратах –  
10 627,7 млн гривень затвердити. 

Інформацію Виконавчої дирек-
ції Фонду про виконання регіональ-
них програм щодо відновлення 
здоров’я застрахованих осіб та чле-
нів їх сімей за 2013  рік взяти до ві-
дома.

2. Звіт про виконання бюджету 
Фонду за 2013 рік (додається) напра-
вити для оприлюднення в офіцій-
них друкованих виданнях Верхо-
вної Ради України та Кабінету Мі-
ністрів України, друкованих видан-

нях всеукраїнських об’єднань орга-
нізацій роботодавців і підприємців, 
газеті «Профспілкові вісті».

(тис. грн.)

№ п/п Назва статті
    2013 р.

план фактичне 
виконання

%,   виконання 
(к.4/к.3*100)

1. Результат виконання бюджету Фонду за минулий рік 1 049 694 1 049 692             х

2. ДОХОДИ: 11 020 596 10 530 635 95,6%

2.1. Частка єдиного внеску на загальнообов'язкове державне 
соціальне страхування, страхові внески

10 595 431 10 161 114 95,9%

2.2. Надходження від часткової сплати за путівки 316 473 300 768 95,0%

2.3. Інші надходження, в тому числі 108 692 68 753 63,3%

2.3.1 надходження з Державного бюджету на виплату допомо-
ги громадянам, які постраждали від аваріїї на ЧАЕС

37 244

2.3.2 надходження від фінансових санкцій та інші надходження 42 813 68 753 160,6%

2.3.3 відсотки по депозитних вкладах 28 635

ВСЬОГО доходів з урахуванням залишку на початок року: 12 070 290 11 580 327 95,9%

3. ВИТРАТИ:

3.1. На виплату допомоги по тимчасовій непрацездатності 5 762 210 5 240 951 91,0%

3.2. На виплату допомоги по вагітності та пологах 2 559 350 2 347 606 91,7%

3.3. На виплату допомоги на поховання 39 467 33 119 83,9%

3.4. Резерв страхових коштів 487 143             х х

3.5. Разом допомоги без урахування резерву 8 361 027 7 621 676 91,2%

3.6. На виплату допомоги громадянам, які постраждали вна-
слідок Чорнобильської катастрофи

55 537 47 637 85,8%

3.7. По статті "Оздоровчі заходи” ,  в т. ч.: 2 483 865 2 351 521 94,7%

3.7.1. Путівки на санаторно-курортне лікування 1 648 776 1 538 298 93,3%

3.7.2. Часткове фінансування санаторіїв-профілакторіїв 130 182 117 160 90,0%

3.7.2.1. у т.ч. санаторіїв-профілакторіїв вищих навчальних та про-
фтехнічних закладів

75 686 70 257 92,8%

3.7.3. Фінансування оздоровлення дітей у дитячих закладах 
оздоровлення

391 087 388 450 99,3%

3.7.4. Позашкiльне обслуговування дiтей 108 464 104 855 96,7%

3.7.5. Часткове фінансування дитячо-юнацьких спортивних 
шкiл 

205 356 202 758 98,7%

3.8. На організаційно-управлінські заходи 512 703 483 877 94,4%

3.8.1. Поточні видатки, в тому числі: 500 943 480 972 96,0%

3.8.1.1. Оплата праці 318 838 307 817 96,5%

3.8.1.2. Нарахування на заробітну плату 112 047 109 245 97,5%

3.8.1.3. Придбання предметів постачання і  матеріалів, оплата по-
слуг та інші видатки

47 338 44 060 93,1%

3.8.1.4. Видатки на відрядження 4 857 4 454 91,7%

3.8.1.5. Оплата комунальних послуг та енергоносіїв 16 857 14 544 86,3%

3.8.1.6. Підготовка, перепідготовка та підвищення кваліфікації ка-
дрів, проведення виробничих нарад та семінарів 

1 006 852 84,7%

3.8.2.  Капітальні видатки, в тому числі: 11 760 2 905 24,7%

3.9. По виконанню обов’язків страховика 170 015 120 780 71,0%

3.9.1. Розвиток та підтримка інформаційної та телекомунікацій-
ної системи обслуговування страхувальників та застрахо-
ваних осіб

109 945 104 570 95,1%

3.9.2. Створення умов для прийому страхувальників та застра-
хованих осіб органами Фонду (придбання, будівництво та 
капітальний ремонт приміщень)

45 757 3 230 7,1%

3.9.3. Консультаційні послуги та висвітлення роботи Фонду у за-
собах масової інформації

11 891 11 055 93,0%

3.9.4. Поштово-телеграфні послуги, банківські послуги, прове-
дення засідань правлінь Фонду та відділень, наглядової 
ради, комісій, проведення конкурсних торгів, винагорода 
при нагородженні Почесною грамотою та Подякою Фон-
ду та інші витрати

2 422 1 925 79,5%

3.10. Інші витрати, в тому числі:             х 218             х

3.10.1. Повернуто доходи минулих років 15

3.10.2. Повернення РУ ДКСУ помилково сплаченого єдиного вне-
ску

102

3.10.3. Перераховано за рішенням суду 94

3.10.4. Списана безнадійна дебіторська заборгованість 7

 ВСЬОГО ВИТРАТ 12 070 290 10 625 709 88,0%

4. Результат виконання бюджету Фонду на кінець звітного 
періоду

0 954 618 х

4.1. в т.ч. резерв страхових коштів 487 143
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Порука – це односторонній, консенсуаль-
ний договір, за яким третя особа бере на 
себе повну або часткову відповідальність 
за невиконання чи неналежне виконання 
боржником його зобов’язання перед креди-
тором. Відповідно до цивільного законодав-
ства, порука як особистий вид забезпечення 
виконання зобов’язання означає, що в разі 
порушення боржником зобов’язання, нею 
забезпеченого, майнові інтереси кредитора 
задовольняються поручителем. Порука 
встановлюється виключно у договірному 
порядку. Відповідно до ст. 553 Цивільного 
кодексу України за договором поруки пору-
читель поручається перед кредитором 
боржника за виконання ним свого 
обов’язку. Поручитель відповідає перед 
кредитором за порушення зобов’язання 
боржником.
У разі невиконання основного зобов’язання 
боржник і поручитель відповідають перед 
кредитором як солідарні боржники, якщо 
інше не передбачено договором поруки. По-
ручитель відповідає у тому ж самому обся-
зі, що й боржник, зокрема щодо сплати 
основного боргу, відсотків, неустойки, від-
шкодування збитків, якщо інше не встанов-
лено договором поруки. 
На поручителя покладається обов’язок до 
задоволення вимоги кредитора попередити 
про це боржника, а якщо проти поручителя 
вчинено позов – залучити боржника до 
участі у справі. В іншому разі боржник має 
право висунути проти вимоги поручителя, 
який виконав зобов’язання боржника, усі 
заперечення, які він мав проти кредитора.
Поручитель має право висунути проти ви-
моги кредитора заперечення, які міг би ви-
сунути сам боржник, за умов, що ці запере-
чення не пов’язані з особою боржника. По-
ручитель не втрачає права на ці заперечен-
ня навіть у тому разі, якщо боржник від них 
відмовився або визнав свій борг. До поручи-
теля, який виконав зобов’язання, перехо-
дять усі права кредитора з цього 
зобов’язання, в тому числі ті, що забезпечу-
вали виконання основного зобов’язання. 
Після виконання поручителем зобов’язання 
кредитор повинен вручити поручителю до-
кументи, які посвідчують вимоги до борж-
ника та права, що забезпечують ці вимоги. 
Законодавство передбачає виключно пись-
мову форму договору поруки, оскільки по-
рушення письмової форми спричиняє безу-
мовну недійсність договору. Порука най-
частіше має місце у відносинах з участю 
громадян, коли йдеться про забезпечення 
виконання грошових зобов’язань.

Відповідно до ст. 89 ЦКУ 
юридична особа підлягає 
державній реєстрації у 
порядку, встановленому 
законом. Дані держреє-
страції включаються до 
єдиного держреєстру, 
відкритого для загально-
го ознайомлення.

Підстави для відмови в 
проведенні держреєстра-
ції юрособи встановлю-
ються законом. Відмова в 
проведенні держреєстра-
ції юрособи з інших під-
став, ніж встановлені за-
коном, не допускається.
Відмова в держреєстра-
ції, а також зволікання з 
її проведенням можуть 
бути оскаржені до суду.
До єдиного держреєстру 

вносяться відомості про 
організаційно-правову 
форму юридичної особи, 
її найменування, місце-
знаходження, органи 
управління, філії та 
представництва, мету 
установи, а також інші 
відомості, встановлені 
законом.
Зміни до установчих до-
кументів юридичної осо-
би, які стосуються відо-

мостей, включених до 
єдиного держреєстру,  
набирають чинності для 
третіх осіб з дня їх дер-
жавної реєстрації. Юри-
дичні особи та їх учасни-
ки не мають права поси-
латися на відсутність 
держреєстрації таких 
змін у відносинах із тре-
тіми особами, які діяли  
з урахуванням цих  
змін.

? -
-

-

Відповідно до ст. 111 Ци-
вільного кодексу України 
(ЦКУ) з моменту внесен-
ня до Єдиного державно-
го реєстру юридичних 
осіб та фізичних осіб – 
підприємців запису про 
рішення засновників 
(учасників) юридичної 
особи, суду або уповнова-
женого ними органу 
щодо ліквідації юрособи 
ліквідаційна комісія 
(ліквідатор) зобов’язана 
вжити всіх необхідних 
заходів щодо стягнення 
дебіторської заборгова-
ності юрособи, що лікві-
дується, та письмово по-
відомити кожного з 
боржників у встановлені 
ЦКУ строки.
Ліквідаційна комісія 
зобов’язана повідомити 
учасників юридичної осо-
би, суд або орган, що при-
йняв рішення про припи-
нення юридичної особи, 
про її участь в інших юр-
особах та/або надати ві-
домості про створені нею 
господарські товариства, 
дочірні підприємства.
Під час проведення захо-
дів щодо ліквідації юри-
дичної особи до завер-
шення строку 
пред’явлення вимог кре-
диторів ліквідаційна ко-
місія закриває рахунки, 
відкриті у фінансових 
установах, крім рахунка, 
що використовується для 
розрахунків із кредито-
рами під час ліквідації 
юрособи.
Ліквідатор вживає захо-
дів щодо інвентаризації 
майна юридичної особи, 
що припиняється, а та-
кож майна її філій та 
представництв, дочірніх 
підприємств, господар-
ських товариств, а також 
майна, що підтверджує її 
корпоративні права в ін-
ших юрособах, виявляє 
та вживає заходів щодо 
повернення майна, яке 
перебуває у третіх осіб. У 
випадках, установлених 
законом, ліквідатор за-
безпечує проведення не-
залежної оцінки майна 

юридичної особи, що 
припиняється.
Ліквідаційна комісія 
вживає заходів щодо за-
криття відокремлених 
підрозділів юридичної 
особи (філій, представ-
ництв) та відповідно до 
законодавства про працю 
здійснює звільнення пра-

цівників юрособи, що 
припиняється.
Ліцензії, документи до-
звільного характеру та 
інші документи, а також 
печатки та штампи, які 
підлягають поверненню 
органам державної вла-
ди, органам місцевого са-
моврядування, поверта-
ються їм ліквідатором.
Для проведення переві-
рок та визначення наяв-
ності або відсутності за-
боргованості із сплати 
податків, зборів, єдино - 
го внеску на загально-
обов’язкове державне со-
ціальне страхування, 
страхових коштів до Пен-
сійного фонду України 
(ПФУ), фондів соціально-
го страхування ліквіда-
ційна комісія (ліквіда-
тор) забезпечує своєчас-
не надання органам дохо-
дів і зборів та ПФУ, фон-
дів соцстраху документів 
юрособи (її філій, пред-
ставництв), у тому числі 
первинних документів, 
регістрів бухгалтерсько-
го та податкового обліку. 
До моменту затверджен-

ня ліквідаційного балан-
су ліквідаційна комісія 
складає та подає органам 
доходів і зборів, ПФУ та 
фондів соцстраху звіт-
ність за останній звітний 
період.
Ліквідаційна комісія піс-
ля закінчення строку для 
пред’явлення вимог кре-

диторами складає про-
міжний ліквідаційний 
баланс, що включає відо-
мості про склад майна 
юрособи, що ліквідуєть-
ся, перелік пред’явлених 
кредиторами вимог та ре-
зультат їх розгляду. Про-
міжний ліквідаційний 
баланс затверджується 
учасниками юрособи, су-
дом або органом, що при-
йняв рішення про лікві-
дацію юрособи.
Виплата грошових сум 
кредиторам юрособи, що 
ліквідується, в тому чис-
лі за податками, збора-
ми, єдиним внеском на 
загальнообов’язкове дер-
жавне соцстрахування та 
іншими коштами, що на-
лежить сплатити до дер-
жавного або місцевого 
бюджету, ПФУ, фондів 
соцстраху, провадиться у 
порядку черговості, вста-
новленому ст. 112 ЦКУ. У 
разі недостатності в юри-
дичної особи, що ліквіду-
ється, коштів для задово-
лення вимог кредиторів 
ліквідаційна комісія ор-
ганізовує реалізацію 

майна юридичної особи.
До затвердження ліквіда-
ційного балансу ліквіда-
ційна комісія складає та 
подає органам доходів і 
зборів, ПФУ та фондів 
соцстраху звітність за 
останній звітний період.
Після завершення розра-
хунків з кредиторами 

ліквідатор складає лікві-
даційний баланс, забез-
печує його затвердження 
учасниками юридичної 
особи, судом або орга-
ном, що прийняв рішен-
ня про припинення юри-
дичної особи, та забезпе-
чує подання органам до-
ходів і зборів.
Майно юридичної особи, 
що залишилося після за-
доволення вимог креди-
торів, передається учас-
никам юридичної особи, 
якщо інше не встановле-
но установчими доку-
ментами юрособи або за-
коном.
Документи, що підляга-
ють обов’язковому збері-
ганню, передаються в 
установленому законо-
давством порядку відпо-
відним архівним устано-
вам.
Ліквідатор забезпечує 
подання державному реє-
страторові документів, 
передбачених законом 
для проведення держреє-
страції припинення юри-
дичної особи, в установ-
лений законом строк.

-

-

-
-

? -
-

? -
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К
ожен із нас багато чув про межигірські скарби та розкоші. 
Я теж чув чимало, але бажання поїхати й поглянути на бу-
динок колишнього президента не мав, а після запроваджен-
ня плати за вхід на територію – і поготів. Тим часом було 
вирішено багатства із Межигір’я виставити у Національно-

му музеї, аби всі охочі мали змогу побачити, серед якої розкоші 
жив наш колишній гарант. Золотого батона на виставці я не ба-
чив, але, чесно кажучи, все одно від усього побаченого був просто 
шокований. Стільки гарних речей і просто шедеврів мистецтва я 
в житті ще не бачив в жодному музеї чи на виставці, хоч відвідав 
за своє життя чимало цікавих місць. Були там стародруки та цінні 
книги, скульптури, ікони, твори мистецтва, посуд, предмети інтер’єру, колекція зброї та сувеніри. 
Це були золоті чи срібні предмети або ж просто позолочені. Викликали захоплення чудові вироби 
із слонової кістки, над якими майстри вочевидь працювали роками. Після всього побаченого вини-
кає запитання – навіщо людині стільки всього?

Від першого й до останнього залу перший поверх був заповнений переважно витворами мисте-
цтва з Межигір’я (518 експонатів) та маєтку Пшонки (44 експонати). Долю цих речей вирішуватиме 
уряд. Частину з них прогнозують передати до профільних музеїв, частину ікон – до церков і храмів. 
А те, що не являє художньої та духо-
вної цінності, продадуть на благодій-
них аукціонах.

Композиція,  
вирізьблена  
із слонової кістки 

Це не кубок, як ви-
дається на перший 
погляд, а самовар Портрет із золота та дорогоцінного каміння

Досягнення та кубки

Підсвічники у вигляді виноградної лози Розмаїття годинників Трішки духовності не завадить

Запонки 
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«Ой, не зоря в небі запалала / То 
на землі квітка розквітала / Там, де 
трава, як зелений шовк / Ранок 
прийшов, але квітку не знайшов...» 

Пісня «Квітка-душа» (Діана Голь-
де – Костянтин Меладзе), мабуть, як 
жодна інша, точно відповідає духу 
та атмосфері свята Івана Купала, ко-
тре справедливо вважається одним 
із найяскравіших, найзначущіших 
літніх народних свят-обрядів. Таєм-
нича чарівна ніч, сповнена загадок і 
несподіваностей, пошуки квітки па-
пороті – метафора пошуків щастя, 
долі, багатства. Липнева ніч в Укра-
їні проти Івана Купала – що є більш 
закличного, хвилюючого, романтич-
ного та поетичного о цій порі?!

Відомо, що літнє свято Івана Ку-
пала язичницького походження, 
саме таку назву воно має в західних 
та східних слов’ян, більше того – Іва-
нів день із давніх-давен традиційно 
святкується мало не в усій Європі. 
Цікаво, що попервах це свято було 
пов’язане з літнім сонцестоянням (21 
червня), а з прийняттям християн-
ства його перенесли на три дні впе-
ред і приурочили до дня народження 
Івана Хрестителя – 24 червня. Ось 
чому, власне, – Купала: образ Хрес-
тителя пов’язаний із водою, в якій 
він хрестив Спасителя. Коли ж було 
усталено так званий «новий стиль», 
дату перенесли на 7 липня.

Іще цікавіше, мабуть, те, що деякі 
науково-популярні й неоязичницькі 
видання стверджують, буцімто було 
таке божество в давніх слов’ян – Ку-
пала. Але то помилка, якої одного 
разу припустилися, а далі розтира-
жували. Вперше божество Купала, 
пише znaimo.com.ua, згадується в 
Густинському літописі ХVII століт-

тя і є плодом непорозуміння: літопи-
сець, знаючи про «бісівські ігрища» 
на Івана Купала, вирішив, що назва 
свята – то ім’я язичницького бога. 
Наступні переписувачі це повторю-
вали, а за ними – й перші дослідники 
слов’янської міфології. Через оцю 
плутанину й з’явився в слов’ян-
ському пантеоні такий персонаж. 
«Насправді ж Купала божеством ні-

коли не був і міг з’явитися в народ-
них уявленнях лише як фольклорна 
персоніфікація свята, що відобрази-
лося, приміром, у піснях» (там само).

Іванів день заповнений обряда-
ми, пов’язаними з водою, вогнем і 
травами. Тому передусім мусимо 
згадати легенду про цвіт (квітку) па-
пороті – міфічну квітку, котра, за ле-
гендою, цвіте лише одну мить саме 
у ніч напередодні Івана Купала. По-
бачити цвіт папороті важко, а зірва-
ти ще важче: потрібна ціла низка 
складних магічних дій, до того ж не-
чиста сила всіляко цьому перешко-
джає. 

Та, мовляв, якщо хтось усе ж таки 
спроможеться зірвати цвіт папороті, 
то стане «всевидющим», розумітиме 
мову тварин, бачитиме скарби й кла-
ди, навіть глибоко закопані, зможе 
безперешкодно заходити до скарб-
ниць, лише приклавши квітку до 
замків, стати повелителем землі й 
води, набувати будь-якого вигляду 
тощо. Звісно, коли подумати, то по-

тенційний володар такого «цвіту», 
безперечно, далекий від кохання чи 
самопожертви. То є зрештою егоїс-
тичне добування «щастя для себе». 
Але повір’я красиве: рівно опівночі 
з куща папороті з’являється квітко-
ва брунька, котра рухається, колива-
ється, мов річкова вода; потім, що-
хвилини збільшуючись та зростаю-
чи, пломеніє, наче розпечене вугіл-
ля, й нарешті о 12-й ночі з тріском 
розгортається цвіт (квітка) і, як 
полум’я, освітлює все навкруги... 

Зрештою, як то не прикро, але в 
реальності папороть ніколи не квіт-
не – розмножується спорами.
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У 
понеділок стало 
відомо, що за під-
сумками кон-
структивної дис-
кусії між прези-

дентом Міжнародного 
олімпійського комітету 
Томасом Бахом, Прем’єр-
міністром України Арсе-
нієм Яценюком і прези-
дентом Національного 
олімпійського комітету 
України Сергієм Бубкою 
всі сторони погодилися, 
що через нинішнє полі-
тичне та економічне ста-
новище в Україні Львів не 
продовжуватиме бороть-
бу за Ігри–2022. Але водно-
час було обумовлено, що 
столиця Галичини спря-
мує свої зусилля у бороть-
бі за право проведення зи-
мових Олімпійських ігор 
2026 року.

«Попередня оцінка, яка 
була дана робочою гру-
пою МОК, свідчить про 

те, що Львів має величез-
ний потенціал для май-
бутнього розвитку, – ци-
тує Томаса Баха офіцій-
ний сайт НОКу. – У моїх 
розмовах із Прем’єр-
міністром України і пре-
зидентом НОК ми зробили 
висновок, що в нинішніх 
умовах було б надзвичай-
но важко продовжувати 
боротьбу за право прове-
дення Олімпійських ігор–
2022, але разом із тим май-
бутня кампанія України 
як можливої господарки 
Ігор має величезне зна-
чення для країни загалом 
і українського спорту зо-
крема».

Зі свого боку, Арсеній 
Яценюк підтвердив, що за-
явка на 2026 рік дасть змо-
гу використати величез-
ний потенціал для еконо-
мічного відновлення кра-
їни і може мати значні пе-
реваги для українського 
суспільства.

У свою чергу, офіцій-
ний портал Львівської 

міської ради інформує, що 
команда, яка працювала 
над заявкою Львова щодо 
права проведення Олімпі-
ади 2022 року, продовжу-
ватиме свою роботу – міс-
то претендуватиме на про-
ведення Олімпіади–2026. 
За словами міського голо-
ви Львова, для розвитку 
країни й міста такі масш-
табні події надзвичайно 
важливі, адже вони дають 
змогу розвивати інфра-
структуру та створювати 
нові робочі місця.

«Проведення зимових 
Олімпійських ігор – це 
дуже великий шанс для 
нашого міста і держави. 
Але це одночасно неабия-
ка відповідальність. Вра-
ховуючи нинішню ситуа-
цію, прийнято рішення, 
що Львів змагатиметься 
за проведення Олімпіади 
у 2026 році. Я перекона-
ний, що зимова Олімпіада 
принесе багато переваг як 
місту Львову, так і Украї-
ні загалом. Адже насампе-

ред це нові робочі місця, 
закордонні інвестиції, ка-
пітал. Це розвиток міста і 
вихід на нову орбіту роз-
витку», – вважає міський 
голова Львова Андрій Са-
довий. 

Тим часом очільник за-
хідної столиці країни не 
бачить великої проблеми 
у нинішній ситуації. 
Львів гідно пройшов 
шлях як місто-аплікант 
зимової Олімпіади, отри-
мав позитивні відгуки. З 
іншого боку, за право про-
ведення Олімпіади 2022 
року бореться компанія 
потужних претендентів, з 
якими українському міс-
ту було б насправді склад-
но конкурувати. Так, Пе-
кін має досвід проведення 
Олімпіад і не має проблем 
із фінансуванням. Алмати 
може представити розга-
лужену інфраструктуру і 
значну державну під-
тримку. Годі сперечатися 
про можливості, які мо - 
же запропонувати у зимо-
вих видах спорту Осло. 
Тож нині конкурувати з 
Китаєм, Казахстаном і 
Норве гією, коли в Україні 
власне триває неоголоше-
на  війна, надзвичайно 
складно.

Відтак сподіватимемо-
ся, що ситуація в нашій 
державі якнайшвидше 
стабілізується як політич-
но, так і економічно, і тоді 
Львів готуватиметься до 
наступних головних зимо-
вих стартів 2026 року. 
Адже всі об’єкти, якщо їх 
слід збудувати до Олімпі-
ади, мають подвійне-по-
трійне використання, а 
відтак використовувати-
муться нашими громадя-
нами і після завершення 
змагань.
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Французи почнуть отриму-
вати гроші за їзду на вело-
сипеді. У Франції запуще-
ний 6-місячний експери-
мент, в ході якого люди, які 
їздять на роботу на велоси-
педі, отримуватимуть 25 єв-
роцентів за кожен кілометр 
шляху. Правда, мова йде 

тільки про 10 тис. працівників компаній, які беруть 
участь в програмі.
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Приготування
Крабові палички і перець дуже дрібно порізати, сир 
натерти на дрібній тертці, додати розкришений хліб, 
нарізану цибулю і петрушку. До суміші додати сире 
яйце, гірчицю, майонез, сіль та перець, добре пере-
мішати. Зліпити кульки, трохи більші за волоський го-
ріх, викласти на деко і поставити в духовку на 15 хви-
лин, нагрівши її до середньої температури. 
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Справжній тунель поблизу с. Клевань у Рівненській області утворили зарості 
дерев і  кущів, що сплелися між собою в конструкцію арочної форми. Побачивши 
це вражаюче зелене диво, важко повірити, що створила його сама природа, а не 
якийсь ландшафтний дизайнер. Починаючи з травня, листя дерев та кущів у поєд-
нанні з квітучими рослинами утворюють навколо залізничної колії наче вкритий 
шовковистим зеленим килимом тунель. За однією з легенд, це диво природи 
з’явилося після трагічної смерті двох закоханих. Але швидше за все, Тунель кохан-
ня утворився після того, як колію занедбали і припинили обрізати гілля. Дерева та 
кущі розрослися, а товарний потяг, що курсував тут щодня, скеровував напрямок 
їхнього росту. Ось так і утворилася природна арка, що нині є улюбленим місцем 
туристів та молодят. 
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